

Cabinet d'avocats

Law firm

**Paris**



## Sommaire

Fieldfisher à Paris	<b>3</b>
Contentieux, Arbitrage et Médiation	<b>4</b>
Corporate M&A - Private Equity	<b>4</b>
Droit de la Concurrence	<b>5</b>
Droit de la Distribution et des Contrats	<b>5</b>
Droit de l'Environnement	<b>6</b>
Droit Fiscal	<b>6</b>
Droit Social	<b>7</b>
Banque et Finance	<b>7</b>
Technologies et Télécoms	<b>8</b>
Propriété Intellectuelle	<b>8</b>
Restructuration et Procédures Collectives	<b>9</b>
Sciences de la Vie et Droit de la Santé	<b>9</b>
Desk Afrique	<b>10</b>
Pour nous contacter	<b>12</b>

## Summary

Fieldfisher in Paris	<b>3</b>
Litigation, Arbitration and Mediation	<b>4</b>
Corporate M&A - Private Equity	<b>4</b>
Competition Law	<b>5</b>
Distribution and Contracts Law	<b>5</b>
Environmental Law	<b>6</b>
Tax Law	<b>6</b>
Employment Law	<b>7</b>
Banking and Finance	<b>7</b>
Technology and Telecoms	<b>8</b>
Intellectual Property	<b>8</b>
Restructuring and Insolvency Procedures	<b>9</b>
Life Sciences and Healthcare Law	<b>9</b>
Africa Desk	<b>10</b>
To contact us	<b>12</b>



## Fieldfisher à Paris

---

Créé en 2007, **Fieldfisher France** compte une quarantaine d'avocats dont dix-huit associés.

Nous accompagnons une **clientèle française et internationale**, implantée partout en Europe, en Amérique du Nord, et en Asie, dans tous les domaines du droit des affaires. Parmi nos clients figurent notamment des sociétés cotées et non cotées, des multinationales, des banques et autres institutions financières et des organismes publics indépendants.

**Conseil et contentieux forment deux axes indissociables** constituant l'identité de notre cabinet et notre référence sur le marché. Nous sommes toujours présents aux côtés de nos clients à chaque étape du dossier.

Notre capacité d'intervention couvre notamment des **secteurs économiques-clés** et en forte croissance, tels que la santé, l'environnement, les nouvelles technologies et le luxe. Nous travaillons en étroite collaboration avec nos confrères des autres bureaux européens grâce à la constitution d'équipes dédiées nous permettant de faire bénéficier nos clients d'une **approche coordonnée, transversale et au meilleur coût**.

Quelques valeurs essentielles fondent notre engagement : **connaissance du métier de nos clients, proximité, réactivité et fiabilité**.

Bruno Paccioni est le managing partner du bureau de Paris.

## Fieldfisher in Paris

---

Created in 2007, **Fieldfisher France** comprises over 40 lawyers of whom 18 are partners.

We work with **French and international clients** located throughout Europe, North America and Asia in all areas of business law. Our clients include both listed and privately-held companies, multinational corporations, banks and other financial institutions, and independent public bodies.

**Legal counsel and litigation services are intrinsically linked** and both are an essential part of our practice. We provide client-focused solutions at every step of the process.

We provide services in key **economic growth sectors** such as healthcare, the environment, new technologies, and the luxury sector. We work in close collaboration with the other Fieldfisher European offices, thanks to a system of dedicated teams and this means that our clients benefit from a **coordinated, coherent and cost-effective approach**.

Our commitment to service is based on several core values: **knowledge of our clients' business, proximity, responsiveness and reliability**.

Bruno Paccioni is the managing partner of the Paris office.



## Contentieux, Arbitrage et Médiation

Le cabinet dispose d'une grande expertise en matière de contentieux complexes et à dimension internationale. Il est également reconnu pour son expérience en matière de procédures d'arbitrage en France et à l'étranger.

Les avocats du cabinet interviennent devant tout type de juridiction commerciale, sociale, civile, pénale et administrative, française et européenne, ainsi que devant les autorités de régulation indépendantes - Autorité de la Concurrence, Autorité de Régulation des Communications Electroniques et des Postes, Commission de Régulation de l'Energie, Conseil Supérieur de l'Audiovisuel. Le cabinet intervient en arbitrage commercial international pour des parties de nationalités diverses, devant des arbitres désignés selon les règlements des principaux centres d'arbitrage, CCI, LCIA, AAA-ICDR, OMPI, mais aussi devant la Chambre Arbitrale de Milan et la Cour d'Arbitrage Polonaise, SAKIG.

Fieldfisher Paris est par ailleurs signataire de la Charte des cabinets d'avocats pour la médiation commerciale et dispose d'une expertise de la médiation lui permettant d'intervenir notamment dans un cadre international.

## Corporate M&A - Private Equity

Le département Corporate et M&A, Private Equity intervient en conseil comme en contentieux tant sur des opérations domestiques qu'internationales, avec l'appui si nécessaire des autres départements du cabinet. L'équipe conseille toutes les parties prenantes aux opérations de fusions-acquisitions et de Private Equity : acquéreurs, vendeurs, conseils financiers et prêteurs mais également les fonds d'investissement ainsi que les dirigeants et organes sociaux (conseils et comités) des sociétés concernées dans toutes les activités liées à leurs besoins corporate.

## Litigation, Arbitration and Mediation

The firm has recognised expertise in complex and international litigation. It also has significant experience in arbitration proceedings in France and abroad and is highly esteemed in this area.

Fieldfisher lawyers handle cases before all French courts (commercial, labour, civil, criminal and administrative) as well as European courts. The firm appears before French regulators such as the Competition Authority, ARCEP (*Autorité de Régulation des Communications Electroniques et des Postes*), CRE (*Commission de Régulation de l'Energie*), and CSA (*Conseil Supérieur de l'Audiovisuel*), and advises in commercial international arbitration for parties of different nationalities, before arbitrators appointed in accordance with the rules of the major institutions, ICC, LCIA; AAA-ICDR, WIPO, but also before the Chamber of Arbitration of Milan and the Polish Arbitration Court, SAKIG.

Fieldfisher Paris has also signed the Law Firms for Commercial Mediation Charter, and has the expertise to provide assistance with mediation at the international level.

## Corporate M&A - Private Equity

The Corporate, M&A, and Private Equity department practices in legal counsel and litigation alike, in domestic and international operations, with the support of the other departments of the firm when necessary. The team advises all stakeholders for mergers and acquisitions and private equity transactions: buyers, sellers, financial consultants, and lenders, as well as investment funds and companies' internal bodies and executives (boards and committees) in all of their activities and corporate needs.



## Droit de la Concurrence

L'équipe Droit de la Concurrence conseille des entreprises de toutes tailles (qui appartiennent à un groupe familial comme à un groupe coté). Elle intervient dans des secteurs diversifiés comme les télécommunications, l'énergie, les transports, l'hôtellerie, l'e-commerce. Son expertise couvre le conseil comme le contentieux du droit des pratiques anti-concurrentielles, le contrôle des concentrations, les aides publiques.

L'équipe accompagne ses clients devant les autorités de concurrence françaises et européennes (Autorité de la concurrence, DGCCRF, Commission Européenne) comme devant les juridictions compétentes en matière de droit de la concurrence (tribunaux et cours d'appel spécialisés, Conseil d'Etat, TPUE, CJCE).

Plus particulièrement impliqués auprès d'acteurs des TMTs, ses avocats disposent également d'une solide expérience des procédures devant les autorités de régulation comprenant notamment l'Autorité de Régulation des Communications Electroniques et des Postes (ARCEP), la Commission de Régulation de l'Energie (CRE), le Conseil Supérieur de l'Audiovisuel (CSA), l'Autorité de Régulation des jeux en ligne (ARJEL), l'Autorité de Régulation des Activités Ferroviaires et Routières (ARAFER).

## Droit de la Distribution et des Contrats

L'équipe Droit de la Distribution et des Contrats accompagne ses clients dans le cadre de l'établissement, l'implémentation et la gestion de leurs réseaux de distribution et de leurs politiques contractuelles, tout particulièrement dans les secteurs du textile, des accessoires de mode et de l'automobile.

En conseil comme en contentieux, ses avocats traitent en particulier de questions telles que les contrats de distribution (franchises, concessions, licences de marques...), la concurrence (pratiques restrictives, libre circulation des marchandises...), le droit économique (négociation commerciale, rupture de relations commerciales, promotion des ventes, publicité mensongère, réglementation des soldes, facturologie, revente à perte...), et le droit commercial (baux, cessions de droit au bail, fonds de commerce...).

L'équipe gère aussi les procédures contentieuses en matière de marques, dessins et modèles, savoir-faire et autres droits de propriété intellectuelle, assurance et litiges immobiliers.

## Competition Law

The Competition team advises all size companies (family-owned groups as well as listed companies). The team intervenes in a broad range of economic sectors such as telecommunications, energy, hotel and leisure, transport and new technology. Its expertise covers both advice and unfair practices law litigations, merger control monitoring, and public aids.

The team defends the interests of its clients before the French and European competition authorities (Competition Authority, DGCCRF, European Commission) and the courts having jurisdiction in matters involving competition law (specialized tribunals and courts of appeal, Council of State, TPUE, CJCE).

Its lawyers are particularly involved with TMT clients and also have in-depth knowledge of handling litigation before courts and national regulation authorities including in particular the *Autorité de Régulation des Communications Electroniques et des Postes* (ARCEP), the *Commission de Régulation de l'Energie* (CRE), the *Conseil Supérieur de l'Audiovisuel* (CSA), the *Autorité de Régulation des jeux en ligne* (ARJEL), and the *Autorité de Régulation des Activités Ferroviaires et Routières* (ARAFER).

## Distribution and Contracts Law

The Distribution and Contracts Law team assists its clients, in particular from the textile, fashion accessories and automobile sectors, in drafting, implementing and managing their distribution networks and contractual policies.

Both in counsel and in litigation, its lawyers deal with highly specialized issues in distribution contracts (franchise, concession, brand licenses...), in competition (restrictive practices, free movement of goods...), in economic law (business negotiation, termination of commercial relations, sales promotion, misleading publicity, sales regulation, facturologie, loss leaders,...) and in business law (tenancies, lease right, asset sales...).

The team also manages litigation proceedings for trademarks, designs, know-how and other intellectual property rights, insurance and real estate.



## Droit de l'Environnement

Le département Droit de l'Environnement intervient en conseil autant qu'en contentieux administratif, civil et pénal ainsi que dans le cadre d'expertises judiciaires. Il assiste des sociétés internationales, notamment des secteurs de l'automobile et des transports, de la chimie, de l'aéronautique et de l'aérospatial.

Le département accompagne ses clients dans la gestion de leurs problématiques environnementales opérationnelles et sur des sujets spécifiques tels que notamment la valorisation des déchets, la gestion et reconversion de sites pollués, la gestion des risques sanitaires sur sites et hors sites, la fiscalité environnementale ou encore la réglementation REACH, les nanotechnologies, etc.

L'équipe travaille en étroite collaboration avec le bureau de Bruxelles qui dispose également d'une expertise reconnue en matière environnementale.

## Droit Fiscal

Les avocats du département Droit Fiscal accompagnent une clientèle nationale et internationale dans l'ensemble de leurs problématiques fiscales, en conseil comme en contentieux.

Ils conseillent notamment les sociétés sur des opérations de restructuration et d'acquisition, couvrant l'ensemble des risques fiscaux relatifs aux impôts directs et indirects. L'équipe a également développé une expérience particulière en matière de crédit d'impôt recherche, de TVA et taxe sur les salaires, de fiscalité des fonds d'investissement, et de prix de transfert.

Le département est régulièrement amené à traiter des problématiques fiscales propres à la clientèle privée et à la gestion d'actifs privés, notamment en ce qui concerne la fiscalité des investissements réalisés en France par des non-résidents.

## Environmental Law

The Environmental Law department handles counselling, administrative, civil and criminal litigation as well as forensic examinations. It assists international businesses, notably in the chemistry, aeronautics, aerospace, automotive and transport sectors.

The department accompanies its clients in the management of all their environmental issues and on specific matters such as waste recovery, management and redevelopment of contaminated sites, management of on-site and off-site health risks, environmental tax, REACH regulation, nanotechnologies, etc.

The team works closely with the Brussels office which has recognized expertise in environmental law.

## Tax Law

The Tax department's lawyers provide both advisory and litigation services to a French and international client base, assisting them with all types of tax-related issues.

Its practice includes advising corporate clients on restructurings and acquisitions, covering all tax risks relating to direct and indirect taxes. The team has also developed particular expertise in the areas of research tax credit, VAT and payroll tax, taxation of investment funds, and transfer pricing issues.

In addition, it regularly advises on the specific tax issues affecting high net worth individuals and the management of private assets, in particular as concerns the taxation of investments made in France by non-residents.



## Droit Social

Le département Droit Social conseille et défend une clientèle française et internationale dans tous les secteurs de l'industrie et du service, dans la gestion quotidienne des relations individuelles et collectives de travail. Il conseille régulièrement des entreprises étrangères auxquelles il est à même d'expliquer les spécificités du droit social français.

L'équipe accompagne également ses clients sur les plans stratégique et juridique à l'occasion de projets de restructuration de grande ampleur. Elle dispose d'une expertise reconnue en matière de licenciements collectifs impliquant la mise en œuvre de plans de sauvegarde de l'emploi, la résolution de conflits collectifs et les problématiques de co-emploi au sein des groupes de sociétés.

## Banque et Finance

Le département Banque et Finance dispose d'une large expérience en matière de structuration, négociation et rédaction de tous types de contrats de financement. L'équipe conseille régulièrement les arrangeurs, chefs de file, banques participantes, fonds de dette, fonds mezzanine et emprunteurs français ou étrangers. Elle est forte de compétences de premier ordre en matière de financement d'actifs immobiliers et mobiliers et a notamment une pratique établie des banques allemandes se refinançant en Pfandbrief. L'équipe est également très active en financements corporate et d'acquisition.

L'équipe a aussi développé une compétence particulière en matière de gestion d'actifs et de réglementation bancaire et financière et assiste des sociétés de gestion, des entreprises d'investissement, des banques françaises et étrangères, des assureurs ainsi que des intermédiaires financiers dans le cadre de l'obtention de leur agrément, leur organisation, l'offre de leurs services, la commercialisation et la distribution de leurs produits.

## Employment Law

The Employment Law department assists and represents French and international clients working in a wide range of industry and services sectors, with the day to day management of both individual and collective labor relations. It regularly works with international companies in France, assisting them in navigating the intricacies of French employment law.

The team advises its clients on strategic and legal issues during large scale restructuring projects. It has recognized expertise in collective redundancies involving the implementation of job protection plans, the resolution of collective disputes, and co-employment issues within corporate groups.

## Banking and Finance

The Banking & Finance department has extensive experience in structuring, negotiating, and drafting all types of financing and refinancing agreements in Europe. The team regularly advises mandated lead arrangers, arrangers, participating banks, mezzanine funds, and French or foreign borrowers. It also has a well-established practice assisting German banks in refinancing through Pfandbrief.

The team has also significant knowledge in the areas of asset management and banking and finance regulatory matters. We advise management companies and investment services providers, French and foreign credit institutions, insurance companies and financial intermediaries in the framework of obtaining their licence, setting up their business, structuring the supply of their services, and assisting them with the marketing and distribution of their products.



## Technologies et Télécoms

Le département Technologies et Télécoms intervient tant en matière de conseil que de contentieux pour le compte de grands groupes nationaux et internationaux ainsi que de PME innovantes, qu'ils soient prestataires, éditeurs ou utilisateurs.

L'équipe conseille des clients de secteurs économiques très divers (santé, informatique, transports, industrie lourde, biens de consommation, banques et assurances) sur tous les sujets du droit des nouvelles technologies, notamment en matière de données personnelles, commerce électronique, contrats de licence de logiciels, etc.

## Propriété Intellectuelle

Le département Propriété Intellectuelle conseille des entreprises françaises et étrangères de toute taille dans les secteurs tels que le luxe, la mode, les médias, les vins et spiritueux, l'énergie, la santé, la publicité et le consulting.

L'équipe offre une prise en charge complète des marques, dessins, modèles et noms de domaine. Son approche est globale et recouvre aussi bien le conseil lié à la gestion de portefeuilles que le contentieux de la propriété industrielle. Elle intervient à la fois auprès des autorités administratives compétentes (INPI, OHMI et OMPI) qu'auprès des juridictions spécialisées.

## Technology and Telecoms

The Technology and Telecoms department provides advice, counsel, and litigation assistance to a number of major French and international corporations as well as innovative SMEs, including service providers, publishers, and end-users.

The team advises clients from different economic sectors (health, IT, railway, heavy industry, consumer goods, banks and insurance) on all matters of Technology Law, especially in terms of personal data, e-commerce, software licences, etc.

## Intellectual Property

The IP department provides assistance to French and foreign companies of all sizes in a wide range of sectors such as luxury, fashion, media, wine and spirits, energy, healthcare, advertising and consulting.

The team offers a full range of services in the areas of trademarks, designs and domain names. Its approach is global and includes both counselling with regard to portfolio management and industrial property related litigation. It can assist its clients in dealings with the administrative authorities (INPI, OHIM and WIPO) as well as before the courts having jurisdiction.





## Restructuration et Procédures Collectives

Le département Restructuration et Procédures Collectives intervient auprès des dirigeants d'entreprises, banques et fonds d'investissement confrontés à des situations de crise.

L'équipe conseille des fonds d'investissement sur des dossiers de restructuration, de retournement ainsi que sur la gestion et la prévention de crise. Elle accompagne débiteurs et créanciers dans le cadre de mandats ad hoc, conciliations, sauvegardes et redressements judiciaires. Enfin, elle intervient également lors de l'acquisition d'entreprises en difficulté, lors des contentieux notamment en matière de fusions-acquisitions, de garantie de passif et de responsabilité des dirigeants et des actionnaires.

## Sciences de la Vie et Droit de la Santé

Le département Sciences de la Vie et Droit de la Santé accompagne ses clients sur tous les aspects réglementaires et contentieux de l'activité du droit des produits de santé et des biotechnologies. L'équipe conseille notamment les principaux fabricants de médicaments, de compléments alimentaires, de dispositifs médicaux, de cosmétiques et de produits phytopharmaceutiques, ainsi que les établissements de santé.

Le département Sciences de la Vie et Droit de la Santé s'appuie sur une équipe d'une soixantaine d'avocats présents en France et dans nos bureaux étrangers.

## Restructuring and Insolvency Procedures

The Restructuring and Insolvency Procedures department assists companies and their officers and directors, financial institutions and investment funds confronted with crisis situations.

The team advises investment funds dealing with sensitive issues such as restructuring, turnaround, crisis management and prevention. It supports debtors and creditors, in ad hoc mandates, conciliations, safeguarding and receivership procedures. It also assists in acquisition of companies in difficulty, in particular in business litigation, in matters of transfers, acquisitions, guarantees of assets and liabilities, management and shareholder liability.

## Life Sciences and Healthcare Law

The Life Sciences & Healthcare Law department supports its clients on all regulatory and litigation aspects of health care products law and biotechnologies' activity. The team specially advises the main manufacturers of medicines food supplements, medical devices, cosmetics and phytopharmaceutical products, as well as healthcare establishments.

The Life Sciences & Healthcare Law department comprises a team of over sixty lawyers in France and in our foreign offices.



## Desk Afrique

Le Desk Afrique a pour vocation l'accompagnement d'une clientèle française et internationale dans l'implantation et le développement de ses activités tant en Afrique anglophone que francophone. Une équipe dédiée assiste les clients à chaque étape de leurs projets et met à leur service une parfaite connaissance des marchés locaux, son expertise régionale et les ressources d'un réseau d'avocats et d'experts indépendants.

Disposant d'une solide connaissance des systèmes juridiques nationaux et régionaux existant sur le continent (parmi lesquels OHADA, CEDEAO-ECOWAS, UEMOA-WAEMU, CEMAC-ECCAS, COMESA). L'équipe intervient dans de nombreux domaines et secteurs d'activités : les énergies et ressources naturelles, les technologies de l'information, la construction, les travaux publics, les infrastructures, les assurances, la banque, la propriété intellectuelle, la distribution et les services, l'immobilier, l'hôtellerie et les loisirs.

## Africa Desk

The Africa Desk aims to assist French and international clients in setting up and developing their business in English and French-speaking Africa. At every step of development, a dedicated team, coupled with regional expertise and a network of local independent lawyers and experts, offers its clients a unique understanding of the local African markets.

The team has in-depth knowledge of the national and local legal systems existing on the continent (including OHADA, CEDEAO-ECOWAS, UEMOA-WAEMU, CEMAC-ECCAS, COMESA) and provides services in numerous fields and business sectors: energy and natural resources, construction, public works, infrastructure, information technology, insurance, banking, intellectual property, distribution and services, real estate, hospitality and leisure.



## Pour nous contacter

---

E: Paris.info@fieldfisher.com  
T: + 33 (0)1 70 37 81 00  
F: + 33 (0)1 70 37 81 97

## Pour nous rencontrer

---

48 rue Cambon F-75001 Paris

## To contact us

---

E: Paris.info@fieldfisher.com  
T: + 33 (0)1 70 37 81 00  
F: + 33 (0)1 70 37 81 97

## To meet us

---

48 rue Cambon F-75001 Paris F-75001 Paris

Avocats au Barreau de Paris  
Fieldfisher (France) LLP 48 rue Cambon F-75001 Paris 75001 Paris  
T: +33 (0)1 70 37 81 00 F: +33 (0)1 70 37 81 97  
E: parisinfo@fieldfisher.com Palais P0419 www.fieldfisher.com



*Fieldfisher, l'expérience du  
contentieux au service du conseil.*

*Innovation. Individuality. Growth.  
They are at the heart of our business*

# Paris

